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Bijlage(n) 

Ontvangen BBR 

Aanleiding 
De Staat heeft KPMG ingehuurd om op basis van de informatie van Royal 
Haskoning een businesscase op te stellen voor Newco. KPMG heeft op 14 juli 

2020 het definitieve rapport gepresenteerd, waarvan de belangrijkste 
bevindingen in deze nota worden behandeld. KPMG heeft in het rapport het 
oorspronkelijke plan van Royal Haskoning doorgerekend en gevalideerd. KMPG 
heeft geen eigenstandig onderzoek gedaan naar de infrastructuur en locaties. 

Advies 
• U wordt geadviseerd om de businesscase van KPMG als uitgangspunt te

nemen.

Bespreekpunten: 
A. Financiële gezondheid van Curoil/ plan B
B. Verwacht rendement en werving van financiering
C. Brandstoffenmix en locaties

Conclusies en aanbevelingen: 
Ad A. Curoil 
• Curoil wordt beschouwd als de meest geschikte partner voor Newco,

aangezien Curoil de brandstoffen waarschijnlijk het goedkoopst kan leveren.

Uit het onderzoek blijkt dat er voldoende partijen in de regio zijn die de
toevoer van brandstoffen kunnen verzorgen, indien Curoil niet in staat blijkt
te zijn om in de gehele waardeketen te voorzien.

• De financiële gezondheid van Curoil blijft een onzekerheid. KPMG heeft geen
cijfers na 2015 kunnen vinden. Daarnaast heeft Curoil een aanvraag
ingediend bij BZK voor een fors overbruggingskrediet. Dit is met name een
risico voor het geval Curoil in Newco participeert.

• KMPG acht de kans klein dat een nieuwe eigenaar BOPEC de lokale markt zou
willen bedienen, vanwege de meerkosten voor het kleine volume.

Ad B. Verwacht rendement en financiering 
• KPMG stelt dat er een aantal stappen moet worden gezet, voordat er sprake

is van een acceptabele business case. Hieronder vindt u een lijst van de te

nemen vervolgstappen, o.a. ook om risico’s te mitigeren.
• KPMG onderschrijft de begrote investeringen van circa $ 22,0 mln (ruim € 19

mln). Mocht de Staat de kosten van de strategische voorraad van twee weken
voor haar rekening nemen dan komt daar nog $ 2,0 mln (€ 1,8 mln) bij.

• Omdat KPMG het niet realistisch acht uit te gaan van een businesscase 40%
Eigen Vermogen en 60% Vreemd Vermogen, is uitgegaan van een
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businesscase van 60% EV en 40% VV. Dit betekent een vermeerdering van 

€1,5 mln inbreng door de staat dan nu is begroot ( 11,6 -10,1). 
• KPMG stelt dat het projectrendement net voldoende is om de rentekosten 

voor vreemd vermogen te kunnen voldoen. Het rendement op eigen 
vermogen is daarmee te laag om de kapitaalkosten van het eigen vermogen 
te kunnen betalen. Dit maakt de instap voor een aandeelhouder uit de markt 
onaantrekkelijk. Deze bevinding vormt dan ook een bevestiging voor het 
besluit om een 100% beleidsdeelneming op te richten.  

• Er moet dus wel gezocht worden naar financieringsmogelijkheden. U kunt 
instemmen met het besluit om onderzoek te doen naar beschikbare 
financieringsmogelijkheden (dan wel eigen vermogen of vreemd vermogen), 
en daarbij ook garantie-instrumenten van de overheid (GO) te benutten.  

• KPMG stelt dat Newco geen vennootschapsbelasting en dividendbelasting 
hoeft af te dragen. 

 
Ad C. Brandstoffenmix en locaties 
Er zijn vier scenario’s waar KPMG naar heeft gekeken:  
1. In het plan van Royal Haskoning wordt uitgegaan van een stookolieterminal 

bij de elektriciteitscentrale (Contour Global) en diesel-, benzine- en 
kerosinetanks bij het vliegveld (Airport Zuid). KMPG stelt dat deze optie het 
voordeligste is, indien er geen sprake is van verduurzaming van de 

elektriciteitsvoorziening op Bonaire. 
2. Een diesel-, benzine- en kerosinetanks bij Airport Zuid waarbij Contour Global 

diesel ipv stookolie gebruikt. Hierbij moet worden meegewogen dat deze 
optie vereist dat Contour Global meerdere keren per dag wordt bevoorraad 
per vrachtwagen over slecht onderhouden wegen (hoge veiligheidsrisico’s). 
Indien er sprak is van verduurzaming, kan deze optie met inachtneming van 
de veiligheidsrisico’s worden aangemerkt als meest voordelig. 

3. Een dieselopslag bij Contour Global en een diesel-, benzine- en kerosinetanks 
bij Airport Zuid. Deze optie valt direct af vanwege de hoge kosten van diesel.  

4. Een LNG-opslag bij Contour Global en een diesel-, benzine- en kerosinetanks 
bij Airport Zuid. Deze optie valt direct af vanwege te hoge investeringskosten.  

 
Gelet op de veiligheidsrisico’s die gepaard gaan met scenario 2 blijft het 

oorspronkelijke plan overeind, ook als de verduurzamingsplannen realiteit worden. 
In dat laatste geval zou een alternatief kunnen zijn om een overeenkomst met de 
nieuwe eigenaar van BOPEC af te sluiten. Er bestaat echter nog onduidelijkheid 
over het eigendom van de BOPEC assets in de (nabije) toekomst, en daardoor is 
het de vraag of dit een wenselijke stap is.   
 
Toelichting  

Aanbevelingen ten aanzien van Curoil 
• Curoil wordt beschouwd als de meest geschikte partner voor Newco, aangezien 

Curoil de brandstoffen waarschijnlijk het goedkoopst kan leveren. De nabije 
ligging van het bedrijf op Curaçao en de aanwezige overslagvoorzieningen op 
Curaçao zorgen daarvoor. Gegeven het kleine formaat van het eiland Bonaire is 
het economisch niet wenselijk om de waardeketen op te knippen. Mocht Curoil 
om wat voor reden wegvallen dan zijn er voldoende partijen in de regio die de 

toevoer van brandstoffen kunnen verzorgen. Dit zal waarschijnlijk leiden tot 
een hogere brandstofprijs; op korte termijn als gevolg van tijdelijke inkoop, op 
lange termijn door langere aanvoerroutes naar het eiland toe.  

• De financiële gezondheid van Curoil blijft een onzekerheid. KPMG heeft geen 
cijfers na 2015 kunnen vinden. Daarnaast heeft Curoil een aanvraag ingediend 
bij BZK voor een fors overbruggingskrediet.  
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• Geadviseerd wordt daarom om deze alternatieven in een plan B te verwerken. 

 
Aanbevelingen ten aanzien van BOPEC 
• Uit de gesprekken tussen KPMG en BOPEC blijkt dat BOPEC op zoek is naar 

een mogelijkheid om een doorstart te maken.  
• Hierbij is het echter de vraag of BOPEC bij een doorstart ook stookolie zal 

blijven leveren aan Bonaire. Op dit moment verzorgt BOPEC de levering van 
stookolie aan Bonaire als een gunst aan het eiland. KMPG acht de kans echter 

klein dat een nieuwe eigenaar van BOPEC de lokale markt zou willen 
bedienen, vanwege de meerkosten voor het kleine volume.  

• Geadviseerd wordt om de situatie rondom BOPEC te blijven monitoren. 

Aanbevelingen financieel model 

• De financiële prognoses van de businesscase hebben betrekking op Newco 
(operator en beheerder), waarbij de tankoperatie volledig is geïncorporeerd. 
De omzet van Newco bestaat uit de prijs die Curoil voor het gebruik van de 
tanks betaalt en de kosten bestaan grotendeels uit de doorbelasting van Curoil 
aan Newco voor het beheer en onderhoud van de terminals. Ook de kosten 
van de twee bestuursleden en de drie RvC-leden zijn in de cijfers 
meegenomen. Newco heeft geen operationeel personeel in dienst.  

• De business case kan met een aantal keuzes ook voordeliger uitvallen. Ten 
opzichte van het plan van Royal Haskoning kan dit o.a. bereikt worden door 
de aanleg van een kortere pijpleiding bij Contour Global, het gebruik van een 
goedkoper type pijpleiding (RTP), koop i.p.v. dure erfpacht, door besparing op 
de risico-opslag van 20% op het investeringsbudget. 

• De omzet van Newco bestaat uit een variabele prijs van $ 40,00 per kubieke 

meter doorvoer, die Curoil voor het gebruik van de tanks betaalt. Geadviseerd 
wordt door KPMG om een vaste huurprijs te rekenen met daarbovenop een 
variabel deel, zodat de overhead (grotendeels) wordt gedekt.  

• De businesscase gaat in 2023 uit van een jaarlijks positieve EBITDA 
(operationele winst). De gegenereerde cash-flows zijn voldoende van omvang 
om de rentelasten (6%) en aflossingen van vreemd vermogen te kunnen 
voldoen. Daarbij gaat KPMG uit van een geldlening met een looptijd van 30 

jaar, wat zorgt voor een laag aflossingsbedrag per jaar.  
• KPMG stelt dat het projectrendement (5,43%) net voldoende is om de 

rentekosten voor vreemd vermogen te kunnen voldoen. Het rendement op 
eigen vermogen (5,14%) is te laag om de kapitaalkosten van het eigen 
vermogen te kunnen betalen. Dit maakt de instap voor een aandeelhouder uit 
de markt onaantrekkelijk. Deze bevinding vormt dan ook een bevestiging voor 
het besluit om een 100% beleidsdeelneming op te richten.  

• KPMG gaat in tegenstelling tot onze eerdere aannames in de business case uit 
van een verhouding eigen vermogen van 60% en vreemd vermogen van 40%. 
Uit benchmark onderzoek blijkt dat veel van dergelijke projecten in de regio 
zo worden gefinancierd. Desondanks is financiering van Newco lastig, 
vanwege het hoge risico in relatie tot de verhoudingsgewijs lage 
rendementsverwachting en onzekere cashflow. Gaandeweg het project wordt 

het risico van het project lager en verhoogt dat verder de financierbaarheid, 
vooral als wordt uitgegaan van lange termijn volume- en prijscontracten. Ook 
wordt geadviseerd om de mogelijkheden van de GO-faciliteit te onderzoeken.  

 

Aanbevelingen fiscaal: 
• Newco is vrijgesteld van de betaling van VpB.  
• De winst op basis van artikel 2, lid 2, Wet VpB 1969 is onbelast. 
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• De vennootschap dient Nederlandse dividendbelasting (15%) in te houden bij 

dividenduitkeringen aan EZK. Deze dividendbelasting kan EZK echter 
terugvragen van de Nederlandse fiscus. Kortom: In dit geval fungeert de 
Nederlandse dividendbelasting dus niet als eindheffing. 

 

Aanbevelingen ten aanzien van de investeringen in de brandstofterminals  
• KMPG geeft aan dat het gebruik van stookolie niet meer van deze tijd is (tijd 

van het verduurzamen). Om deze reden heeft KMPG verschillende 
brandstofopties onderzocht. 

• In het plan van Royal Haskoning wordt uitgegaan van een stookolieterminal bij 
de elektriciteitscentrale (Contour Global) en diesel-, benzine- en kerosinetanks 
bij het vliegveld (Airport Zuid). KMPG stelt dat deze optie het voordeligste is, 

indien er geen sprake is van verduurzaming van de elektriciteitsvoorziening op 
Bonaire. 

• Daarnaast heeft KPMG nog drie andere scenario’s bekeken:  
• een diesel-, benzine- en kerosinetanks bij Airport Zuid. Hierbij moet 

worden meegewogen dat deze optie vereist dat Contour Global meerdere 
keren per dag wordt bevoorraad per vrachtwagen over slecht 
onderhouden wegen (hoge veiligheidsrisico’s). Indien er sprak is van 

verduurzaming, kan deze optie met inachtneming van de 
veiligheidsrisico’s worden aangemerkt als meest voordelig. 

• een dieselopslag bij Contour Global en een diesel-, benzine- en 
kerosinetanks bij Airport Zuid. Deze optie valt direct af vanwege de hoge 
kosten van diesel.  

• een LNG-opslag bij Contour Global en een diesel-, benzine- en 

kerosinetanks bij Airport Zuid. Deze optie valt direct af vanwege te hoge 
investeringskosten.  

• De door Royal Haskoning berekende grootte van de tanks voor diesel, benzine 
en kerosine in het oorspronkelijke plan is volgens KPMG voldoende afgestemd 
op enerzijds de toekomstige groeivraag naar brandstoffen door groei van de 
bevolking en toerisme en anderzijds op een daling van de vraag als gevolg van 
duurzame opwekking (van 30% aandeel in 2020 naar 70% in 2025) en de 

groei van elektrische auto’s. De tankinhoud is zodanig gekozen dat een 
beperkte daling of stijging van de brandstofvraag kan worden opgevangen met 
een daling of stijging in de aanvoer.  

• De toekomstige vraag naar stookolie hangt af van de inzet op duurzame 
opwekking. Als volledig op duurzaamheid (70%) wordt ingezet en wordt 
gekozen voor twee terminals en vier brandstofsoorten (base case) dan is de 
benodigde capaciteit 9% lager, wat beperkte impact heeft op het aantal 

benodigde tanks, gezien de standaardmaten. Echter zonder additionele groene 
opwekking (30%) is de benodigde capaciteit naar schatting 20% hoger en is de 
technische capaciteit van de tanks onvoldoende in het base case scenario. 

 

Aanbevelingen tot mitigeren van de risico’s 
• Een ander risico betreft eventuele vertraging van de bouw, vanwege milieu- en 

veiligheidsrisico’s die voor de nodige bezwaarprocedures kunnen zorgen. De uit 
te voeren MER (Milieu Effect Rapportage) zal uitwijzen welke aanpassingen dit 
brengt in het bouwplan. 

• De risicoanalyse van KPMG laat zien dat bepaalde risico’s kunnen worden 
gemitigeerd: 
o het ontwikkel en bouwrisico door inhuur van een gerenommeerde contractor 

met mijlpaalvergoedingen; 
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o het operationeel risico door het afsluiten van een dekkend 

verzekeringspakket en het afsluiten van een degelijk Operations en 
Maintenance contract met Curoil voor het beheer en onderhoud van de 
tanks; 

o het volume en afname risico door het aanbrengen van flexibiliteit in 
tankopslag door variatie in transportbewegingen voor de toelevering van de 
tanks. Door het afsluiten van lange termijn volume contracten met Curoil. 
Door het aangaan van back-up contracten voor als de huidige toelevering 

wegvalt (plan B); 
o het prijsrisico door het afsluiten van lange termijn prijscontracten met 

Curoil (wordt nader uitgewerkt door MC); 
o het reputatierisico door samenwerking met gerenommeerde partijen en het 

afsluiten van deugdelijke contracten. Door zorgvuldig af te wegen in welke 
mate Newco afhankelijk is van derde partijen, kan een risicoassessment 

gemaakt worden. Op basis daarvan kunnen aanvullende zekerheden worden 
ingebouwd of garanties gevraagd worden; 

o het counterparty risico door het nastreven van een gediversifieerd 
klantenbestand, wat in dit verband niet voor de hand ligt. Het risico dat 
Curoil stookolie betrekt bij BOPEC, wordt gemitigeerd door Curoil een 
belang te laten nemen in Newco. 

 

 







 

           
            

           
     

           
           

              
              
          

            
        

    

  
              
           

     

  
             
               
         

            
          

       

  

 

  

  
            

            
            

           
            

           
  
            

             
  

              
          

     
              

          
      

   



  

 

              
            

             
  

             
           
            

        
            

          
           
           

          
          

        
       

       
         

         
   

    
        
           

        
           

            
    

           
         

            
        

          
         

           
            

  
           

            

            
        

  

  

   





        
               

          
 

           
        

           
            

    
          

   
           

         
         

         
         

     
           

           
   

           
           

 
            

          
        

           
            

              
            

           

             
          

           
            

        
          

             
 

     
           

        
           
       

            

  

 

 

   



        
  

        
        

          

           
        

           
           

    
          

   
       

          
            

       
       

         
         

  

 

 

   







           
  

  
              

             
              

          
           

            

             
        

      
           

         
          

        
       

             
            

             
           

            
             

               
             

 
                 

            
             

           
           

  
             

          
           

             
           

            
         

             
          

  
              

          

             
     

 
  

 

  

   



 
       
           

  
             

  
                

          

            
      

             
      

        

             
            

             
     
           

      
             

         
          

         
              

          
        

         
           

            
         

          

        
      

          
       

        
   

   
           

         
    

         
          

 
  

 

  

   



 
  

 

             
           

   
          
         

         
         

        
          

         
         

  
         

          
         

             
 

       
     

           
              
           

           
          

     

   









Van: 
@ing.com> 

Verzonden: dinsdag 1 september 2020 09:22
Aan: 

@minezk.nl>
CC: @ebn.nl; @ing.com>
Onderwerp: FW: geheimhoudingsovereenkomst
 
Beste ,
 
Zou u kunnen bevestigen of u mijn email van vorige week in goede
orde heeft ontvangen en wanneer wij de informatie kunnen
verwachten?
 
Bij voorbaat dank,
Vriendelijke groet,
 

 
 
_______________________________
 

 
ING Wholesale Banking
Telephone: + 
Email: @ing.com
 
ING Bank N.V.
Registered office: Amsterdam, The Netherlands
Trade register number 33031431 Amsterdam

 
 
 

From:  
Sent: dinsdag 25 augustus 2020 17:30
To: @ebn.nl>
Cc: 

@minezk.nl>; 
@ing.com>

Subject: RE: geheimhoudingsovereenkomst
 
Beste ,
 
Bijgaand de getekende geheimhoudingsverklaring zoals verzocht in
onderstaande email.
We ontvangen graag nadere informatie en kijken uit naar de afspraak
op 25 september.
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Vriendelijke groet,
 

 
_______________________________
 

 
ING Wholesale Banking
Telephone: + 
Email: @ing.com
 
ING Bank N.V.
Registered office: Amsterdam, The Netherlands
Trade register number 33031431 Amsterdam

 
 
 

From: @ebn.nl> 
Sent: vrijdag 21 augustus 2020 15:28
To: 

@ing.com>
Cc: 

@minezk.nl>
Subject: geheimhoudingsovereenkomst
 
 
Dag ,
 
Fijn dat we in september met elkaar hierover kunnen spreken. We
willen jullie graag voor het project Bonaire nadere informatie met een
beknopte businesscase toezenden.
Zouden jullie een standaard geheimhoudingsovereenkomst willen
ondertekenen en e-mailen aan  van het
Ministerie van EZK? (in de CC:

@minezk.nl)
Hij zal dan de informatie aan jullie toesturen. Veel dank alvast,
 
Met vriendelijke groet,

Mob: +3

<image001.png>
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EBN B.V. Daalsesingel 1, 3511 SV Utrecht. Registered office: Utrecht 14026250. VAT
NL001726614B01. This e-mail and any attachments are strictly confidential and may be legally
privileged. If you are not the intended recipient, please inform the sender 

@ebn.nl) immediately, do not copy or retain this e-mail, use its contents or disclose them to
any unauthorized third party without consent.

------------------------------------------------------
-----------
ATTENTION:
The information in this e-mail is confidential and 
only meant for the intended recipient. If you are not 
the intended recipient, don't use or disclose it in 
any way. Please let the sender know and delete the 
message immediately.
------------------------------------------------------
-----------
<ING Geheimhoudingsverklaring NL 25082020.pdf>
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From:
To:
Cc:
Subject: FW: Ophoging budget Vp1300031289
Date: maandag 21 september 2020 07:27:20
Attachments: 0070023381 202009011421 Bill.pdf

Herinnering !

Beste collega,

Van onderstaand verzoek om verplichting 1300031289 op te hogen heb ik niets meer
vernomen.
Wat is de status hiervan ?

Met vriendelijke groet,

Van:  
Verzonden: dinsdag 8 september 2020 09:29
Aan: @minezk.nl>
Onderwerp: FW: Ophoging budget Vp1300031289

Beste collega,

Misschien ten overvloede maar zie mijn verzoek aan Roebi hieronder.

Dank alvast !

Mvg.

Van: @minezk.nl> 
Verzonden: dinsdag 8 september 2020 09:19
Aan: @minezk.nl>
CC: @minezk.nl>; 

@minezk.nl>
Onderwerp: RE: Ophoging budget Vp1300031289

Beste ,

Ik ben niet verantwoordelijk voor dit dossier. Graag verwijs ik je naar .

Met vriendelijke groet,

Directie Ondernemerschap

Ministerie van Economische Zaken en Klimaat
Bezuidenhoutseweg 73 | 2594 AC | Den Haag | B – Noord 3
Postbus 20401 | 2500 EK | Den Haag
M  
E    @minezk.nl

39.
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Van: @minezk.nl> 
Verzonden: dinsdag 8 september 2020 08:43
Aan: @minezk.nl>
CC: @minezk.nl>
Onderwerp: Ophoging budget Vp1300031289

Beste collega,

Om bijgevoegde factuur te kunnen betalen moet het budget van
Verplichtingnr.1300031289 met € 44770.- opgehoogd worden. Zou u het
budget z.s.m. willen laten ophogen a.u.b.

Met vriendelijke groet,

........................................................................
Financiële Diensten & Administratie
Directie Financieel Economische Zaken
Ministerie van Economische Zaken en Klimaat
Bezuidenhoutseweg 73 | 2594 AC | Den Haag | C Zuid 2
Postbus 20401 | 2500 EK | Den Haag 
........................................................................
T 
M 

@minezk.nl
http://www.rijksoverheid.nl/minezk.nl
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Voor vragen met betrekking tot deze declaratie kunt u contact opnemen
met onze centrale afdeling Credit Control.

020 656 7676Telefoon: creditcontrol@kpmg.nl, e-mail:

KPMG Advisory N.V., ingeschreven bij het handelsregister in Nederland onder nummer 33263682, is lid van het KPMG-
netwerk van zelfstandige ondernemingen die verbonden zijn aan KPMG International Cooperative ('KPMG International'), 
een Zwitserse entiteit.       

Bankrekeningen t.n.v. KPMG N.V. 

KPMG Advisory
Postbus 74500
1070 DB Amsterdam
Nederland

Laan van Langerhuize 1
1186 DS Amstelveen
Nederland

Ministerie van Economische Zaken
en Klimaat
Bezuidenhoutseweg 73
2594 AC 'S-GRAVENHAGE

Amstelveen, 1 september 2020

NummerDeclaratie 0070023381

(in euro's)
1300031289Inkoopordernummer:

Contactpersoon:  

Vergoeding werkzaamheden KPMG Advisory inzake business  
case Bonaire conform Gunningsbeslissing d.d. 19 mei 2020  
alsmede de bevestiging van additionele kosten via email via  
de heer  d.d. 14 juli 2020.

Initiële budget

Extra budget

Subtotaal

21%  BTW over 

Totaal

Wij verzoeken u bovenstaand bedrag binnen 30 dagen te voldoen onder
vermelding van declaratie nummer 0070023381
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Ha  en 
Ik spreek morgen met  en  over de rolverdeling Newco (ook irt
aandeelhouderschap).
Is er iets dat ik daarvoor moet weten, of is het allemaal wel goed besproken door jullie en zijn
er geen geschilpunten meer.
Hoor t graag,
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Directoraat-generaal Klimaat en 

Energie 

 

Kenmerk 

DGKE / 20298957 constructief. Het voorstel is om een prijsmechanisme in wetgeving te 

verankeren en hierop toezicht te laten houden door een onafhankelijke 

toezichthouder. De vervolgopdracht van het OLB voor de commissie om het 

prijzenmechanisme verder te ontwikkelen is echter nog steeds niet verleend. 

De gezaghebber is hierover inmiddels benaderd met het verzoek om de 

opdrachtverlening zo spoedig mogelijk in gang te zetten. 

• Capaciteit OLB is hard nodig om de randvoorwaarden te creëren voor de 

daadwerkelijke bouw van de terminals (vergunningverlening, MER, aanpassing 

RO, omgevingsmanagement/communicatie etc.). Dit vraagt om zowel 

capaciteit als een goede planning van het OLB. OLB heeft reeds in september 

aangegeven een projectleider op het oog te hebben, maar deze persoon is nog 

niet aangesteld. Gezien een aantal recente ontwikkelingen (verschuivingen in 

de Eilandsraad) is de verwachting dat de projectleider spoedig kan worden 

aangesteld. Recentelijk is ook de directeur R&O gewisseld. 

• Actie Gelet op de verschillende verantwoordelijkheden en samenhangende 

projecten van de onderhavige departementen is het van belang om samen de 

voortgang te stimuleren, onder andere door: 

o Upgrade van de bestaande overlegstructuur met OLB (zie 

agendaonderdeel 3); 

o Interventies op hoog niveau.  EZK/ , heeft bijv. 11 dec 

as. een overleg met de gezaghebber staan (aanvankelijk ook met 

gedeputeerde); 

o Financiële prikkels van aanpalende trajecten, oa van I&W, om capaciteit te 

regelen;  

o Inhuur RWS door EZK om OLB te ondersteunen in vergunningverlening (al 

eerder besproken); 

o Anders? 

Curoil 

• Intentieovereenkomst Verwachting is dat half december de 

intentieovereenkomst tussen de Staat en Curoil kan worden gesloten. Voorstel 

is dat minister EZK tekent mede namens minister/stas BZK en I&W. Het is 

daarna aan BBT om te onderhandelen met Curoil over de inhoud van een 

exploitatie- en distributieovereenkomst.  

• Financiële gezondheid De kwartiermaker heeft eind november met  

 (I&W) een bezoek gebracht aan (onder meer) Curoil en ook een 

boekenonderzoek gedaan. De financiële situatie stemt tevreden. De 

doorberekening van kosten van de activiteiten van Curoil op de locatie van de 

Isla Raffinaderij is een relatief grote kostenpost. Curoil gebruikt faciliteiten op 

de Isla-site momenteel vanwege gekoelde opslag van LPG voor de Curaçaose 

markt maar spreidt de kosten hiervoor uit over alle brandstoffen, ook in 

Bonaire. 
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Stand van Zaken Adviesopdracht 
De adviesopdracht is aan EBN B.V. gegeven om als kwartiermaker te adviseren en ondersteuning te 

bieden ten aanzien van alle benodigde activiteiten ten behoeve van de voorgenomen op te richten 

beleidsdeelneming en bouw van de twee brandstofopslag- en overslagvoorzieningen en daar 

bijbehorende infrastructuur op Bonaire. De werkgroep brandstoffenvoorziening Bonaire heeft zeer 

hard gewerkt om tot de oprichting van de vennootschap te komen. Daarnaast heeft de werkgroep 

de onderhandelingen gedaan met Curoil om tot de Intentieovereenkomst te komen en met het OLB 

om tot de bestuursovereenkomst te komen. 

De volgende onderwerpen waren, samengevat, specifiek onderdeel van de adviesopdracht: 

1. verkennend bezoek aan Bonaire met daarin een kennismaking met belangrijkste 
stakeholders (werkbezoek MinEZK, MinI&W + kwartiermaker /vergunningsjurist week 37 
2020: alle locaties bezocht, kennismaking stakeholders) 

2. de werkzaamheden die gedaan moet worden voor de fasen verkenning, planvorming, 
realisatie en beheer van het Project, waaronder voorbereiding van de aanvragen voor de 
benodigde vergunningen en adequaat omgevingsmanagement (planvorming 
vergunningaanvraag uitgewerkt door projectteam EZK/I&W ism Haskoning, realisatie en 
beheer in afwachting afstemming Curoil, omgevingsmaangement in samenwerking met 
MinEZK en het OLB)) 

3. werkzaamheden die gedaan moeten worden met het oog op de oprichting en inrichting van 
de organisatie waaronder het opstellen van een projectplan, adviseren over de benodigde 
budgetten en het aantrekken van vreemd vermogen en een risicoplan mede op grond van 
de business case. (aanpassing budgetten na FEED, voorbereidende gesprekken t.b.v. 
intentieovereenkomst vreemd vermogen, risicoplan onderdeel FEED) 

4. de contractvoorwaarden inzake exploitatie en distributie van de verschillende brandstoffen 
evenals het onderhoud van de brandstofopslagen en aanpalende overeenkomsten die nodig 
zijn voor de realisatie. (werkbezoek Curoil week 48 2020, verkenning financiële positie 
Curoil, inventarisatie overeenkomsten, afstemming contractvoorwaarden in afwachting 
onderhandelingen Curoil) 

5. de contractvoorwaarden inzake de verhuur van de brandstofopslagen (tanks) door BBT aan 
Curoil. (in afwachting onderhandelingen Curoil) 

 

Ten tijde van de verstrekking van de adviesopdracht was de planning de nieuwe beleidsdeelneming 

voor 31/12/2020 op te richten. De praktijk bleek weerbarstiger en het ziet er naar uit dat nu op 6 

april 2021 opgericht zal worden. Helaas blijken zowel Curoil (Intentieverklaring) als het OLB 

(Bestuursovereenkomst) de afstemming met het Ministerie van EZK als rand voorwaardelijk te zien 

voor actieve participatie in de realisatie van de brandstoffenvoorziening. De afstemming met Curoil 

over de scope en uitvoering zal waarschijnlijk pas Q3 kunnen worden afgerond met mogelijk negatief 

effect op de vergunningverlening 

Business Case 
KPMG is gevraagd om een second opinion uit te voeren op de door Royal Haskoning DHV 

voorgestelde businesscase voor de bouw van twee olie-opslagterminals op Bonaire. De Nederlandse 

Staat heeft een aantal aandachtspunten omtrent de commerciële, operationele en financiële risico’s, 

welke de basis vormen voor twee hoofdvragen aan KPMG. 

1. Is de huidige case financieel aantrekkelijk gegeven het investeringsbudget en de verwachte 
terugverdientermijn? 



2. Welke commerciële, operationele en financiële risico’s dienen gemitigeerd te worden om 
het rendement van de investering te beschermen? 

 

De conclusie van KPMG is dat het verwachte rendement in de base case positief is, maar wel. Dit 

geeft aan het rendement op eigen vermogen geïnvesteerd in dit project een lager dan marktconform 

rendement genereert. Wat betreft de commerciële afspraken is de aanbeveling dat lange-termijn 

afspraken gemaakt worden, waarin betaling aan EZK idealiter minimaal afhangt van volume-

schommelingen, en waar tariefstelling transparant gebeurt en onafhankelijk van brandstofprijzen. 

Uit de stakeholderanalyse blijkt dat milieuorganisaties de bouw van de Karpata Terminal eventueel 

zouden kunnen vertragen, omdat de bouw van de terminal een aantal natuurrisico’s meebrengt. 

Voor de luchthaventerminal wordt verwacht dat nabije bewoners zich zorgen maken om veiligheid, 

naast enkele milieuoverwegingen (grotten, strand) en de (visuele) impact die deze terminal zou 

hebben op het lokale zwemgebied. Procedures tegen de bouw kunnen tot vertraging leiden. 

Het OLB zou idealiter zo snel mogelijk een (MER) laten uitvoeren om vast te stellen of de milieu 

impact verder moet worden beperkt door aanpassingen in de bouwplannen en/of welke 

natuurcompensatie nodig is. Beide kunnen extra kosten voor het project betekenen. 

Tot slot dient bij een aantal technische parameters gevalideerd te worden (bijvoorbeeld veiligheid, 

structurele integriteit) of deze aan de juiste standaarden voldoen. 

Deloitte is om een separaat advies gevraagd om vanuit Nederlands perspectief de gevolgen voor de 

vennootschapsbelasting en de dividendbelasting te onderzoeken. Conclusies Deloitte in het kort: 

• BBT is een Nederlandse vennootschap, dus is 25% vennootschapsbelasting over de winst 
verschuldigd; KPMG ging uit van 0%, i.v.m. zetel / substance op Bonaire. 

• BBT is bij oplevering een eenmalige lokale algemene bestedingsbelasting van 8% over de 
gehele bouwsom verschuldigd, die niet in aftrek kan worden gebracht. KPMG heeft deze 
belasting niet in de business case meegenomen.  

• Er is een jaarlijkse vastgoedbelasting van 0,91% verschuldigd over de waarde van het 
onroerend goed. Deze belasting is niet door KPMG meegenomen. 

 

Deze drie belasting types zijn niet door KPMG in de businesscase meegenomen dan wel op nul 

procent begroot.  Gezien de hoogte van de belastingen zullen de conclusies van Deloitte negatief 

uitpakken voor de businesscase. Bovenstaande elementen zullen meegenomen worden in de 

volgende doorrekening van de business case. Tegelijkertijd zal de feedback van Curoil worden 

meegenomen. 

Het financiële team zal met aanbevelingen komen richting de stuurgroep in hoeverre een aantal van 

deze negatieve effecten gemitigeerd kan worden. 

Financiering 
De verwachtte investering volgens KPMG is US$22 mln. (~20 mln. euro). Het Ministerie van EZK 

heeft 10,1 mln. euro beschikbaar gesteld als eigen vermogen voor de vennootschap. Dat betekent 

dat ~US$11 mln. vreemd vermogen aangetrokken moet worden. In eerste instantie is een 

investeringsmemorandum gedeeld met ING, BNG en Waterschapsbank en Rabobank. Daarnaast zijn 

ook Invest International, DTif en FMO benaderd. Voornoemde partijen hebben uiteindelijk 

aangegeven dat deze financiering niet in hun beleid past. Naar aanleiding van een gesprek met de 

Gezaghebber van Bonaire is ook het pensioenfonds van Caribisch Nederland benaderd (PMCN). Zij 





De startnotitie en de natuuronderzoeken vormen samen met het voorlopig ontwerp, inclusief de 

verschillende uitvoeringsalternatieven de input voor de MER. Er is gekozen voor een sequentiële 

vergunningaanvraag. Dat betekend dat de vergunningen pas aangevraagd worden na een goede 

beoordeling van de MER en de keuze voor het definitieve uitvoeringsalternatief. De sequentiële 

aanpak past bij een zorgvuldig vergunningentraject. Gezien de verschillende natuurwaarden lijkt dit 

een verantwoorde keuze. 

Budget & Resources 
De aanleg van de tankterminals kent verschillende fases. De “select” en “define” fases zijn de fases 

waarin het project verder wordt uitgewerkt, de overeenkomsten worden afgesloten, de 

vergunningen worden aangevraagd en het definitieve ontwerp wordt vastgesteld. Er worden in deze 

fases nog geen opdrachten voor de bouw uitgegeven, wel wordt de aanbesteding voorbereid. 

Het budget in deze fase wordt voornamelijk bepaald door advies, engineering en juridische diensten. 

BBT zal in deze fase de volgende resources beschikbaar moeten hebben: 

Bestuurder 30%, Vergunningsjurist 30-40%, Commercieel adviseur 50%, Financieel adviseur 10%, 

Projectleider 50%, Communicatieadviseur 50% en een Boekhouder 40%. De kosten van de interne 

organisatie zal ~ 500k voor het eerste jaar zijn. Daarnaast is de verwachting dat de adviesdiensten 

van RHDHV (150k), de Brauw (75k), KPMG (50k), MER (150k), FEED (250k), Natuuronderzoeken 

(100k), lokaal advocatenkantoor (350k), Head Hunter (60k) en huur & IT zaken (100k), reiskosten 

(100k) en onvoorzien (125k) in totaal ~1,385k bedragen. Totale uitgaven verwacht in 2021 zullen 

daarom rond de 2 miljoen euro uitkomen. Dit is ongeveer gelijk aan $2,4mln. Bovengenoemde 

kostenraming is in lijn met de business case en zal nader gedetailleerd worden bij de aanbesteding 

van de diensten 

De bovenstaande kostenschattingen worden in de “define” fase verder uitgewerkt. Kosten voor de 

ondersteuning van de Dienst Ruimtelijke Ordening Bonaire (DROB) zijn niet meegenomen in de 

kostenschatting en worden gedragen door het Ministerie van Economische Zaken en Klimaat. 

De kostenschatting voor de uitvoerende fase zal verder uitgewerkt worden tijdens de FEED. Naast de 

uitwerking van het voorontwerp is de afstemming en instemming van de beoogd beheerder Curoil 

van belang. Curoil hecht eraan dat de Intentieovereenkomst met het Rijk is afgesloten voordat zij 

inhoudelijk op de huidige business case zullen reageren. Na het tekenen van de 

Intentieovereenkomst zal BBT met Curoil in overleg treden om de business case verder uit te werken 

en input te leveren zodat tot een “design freeze” gekomen kan worden. 

Prioriteiten 2021 (toch?) 
Activiteit Prioriteit Status Opmerkingen 
Intentieovereenkomst Curoil 0 Getekend NL Voorwaarde onderhandelingen Curoil 
Bestuursovereenkomst OLB 0 ? Afspraken NL - Bonaire 
Oprichting BBT 0 April 2021 Goedkeuring 2e kamer 
Benoeming bestuurder & 
toezichthouder 

0 April 2021 Afhankelijk oprichting Newco 

Postadres BBT / Website 1 April2021 Tijdelijk adres Den Haag (bestuurder) 
Afsluiten verzekeringen / 
bankrekening 

1  Bestuurdersaansprakelijkheidsverzekeing 

Update Business Case 1  Tax review Deloitte 
Input Curoil 

Communicatiestrategie 1  Inclusief website 
Informeren belanghebbenden 2  Met startnotitie. Voorbereiding website 



Locatie onderzoek 1  Aanbesteed 
Kadastraal onderzoek 1 Afgerond  
Milieu Effect Rapportage   Input natuuronderzoek nodig 
Effect verduurzaming 
elektriciteitsvoorziening 

?  Min EZK 

Definitieve keuze brandstofmix 2  Input Curoil 
Risico-inventarisatie 2  Onderdeel detailed design 
Optie evaluatie & keuze 
onderbouwing 

1  Onderdeel MER 

Boekenonderzoek Curoil 1   
Overeenkomsten Curoil 2  Na boekenonderzoek 
Onderzoeken contractstatus CG 1  Afhankelijk oprichting BBT 

Input WEB 
Overdracht assets OTB aan BBT 2  Na vrijwaring OLB 
Voor Ontwerp (VO) 1 Afgerond Basis Business Case 
Aanbesteden FEED (Front End 
Engineering & Design) 

1  Aanbesteden RHDHV 
Input Curoil 
Output MER 

Project Execution Plan (PEP) 2  Onderdeel van FEED 
Invulling projectteam incl. lokale 
ondersteuning 

1  Afhankelijk oprichting BBT 

 

Overeenkomsten 
Overeenkomst Prioriteit Status Opmerkingen 
Intentieovereenkomst Curoil 0 Tekenversie Min EZK 
Bestuursovereenkomst OLB 0 Tekenversie Min EZK 
Exploitatie overeenkomst Curoil 1   
Beheer overeenkomst Curoil 1   
Pachtovereenkomst Vliegveld 2   
Zakelijkrecht overeenkomst BIA 1   
Pachtovereenkomst Karpata 2   
Overeenkomst overname middelen OTB 2   
Vrijwaring OTB 2   
Zakelijkrecht overeenkomst CG 3   
Financieringsovereenkomst vreemd 
vermogen 

2   

Overeenkomst De Brauw 1  Min EZK 
Natuurcompensatie Overeenkomst 
STINAPA 

3   

Verlenging contract RHDHV 1  Novation Agreement? 
Milieu Effect Rapportage 1   
Engineering overeenkomst 2   
Constructie overeenkomst 3   
Inhuur & inleen overeenkomsten 1,2,3   
Juridische ondersteuning overeenkomst 1   
Verlenging contract KPMG 1  Novation Agreement? 

 

Aanbevelingen 
De Adviesopdracht aan EBN is formeel verlopen op 31/12/2020. Aanbeveling is om de 

Adviesopdracht te verlengen tot oprichting BBT, vermoedelijk eerste helft april. 



De belangrijkste activiteit is de voorbereiding van de Milieu Effect Rapportage (MER). De MER 

onderzoekt de verschillende ontwikkelopties op milieueffecten en zal een Meest Milieuvriendelijk 

Alternatief (MMA) benoemen. Naast de verschillende natuur onderzoeken die al door het Ministerie 

in gang zijn gezet zal een meer gedetailleerd ontwerp van de verschillende opties (welke 

activiteiten/installaties/locaties) gemaakt moeten worden als input voor de MER. Het lijkt niet 

verstandig om hiermee te wachten totdat BBT is opgericht, omdat het plan zelf op het kritische pad 

ligt en een flinke doorlooptijd heeft omdat diverse partijen betrokken zijn en er nog een begin moet 

worden gemaakt met het tekenen van overeenkomsten met Contour Global en BIA.  

De benodigde financiële middelen zijn bestemd vanuit EBN voor kwartiermaker, financieel expert en 

juridisch adviseur 57k (excl. reiskosten). 

Verzoek aan de stuurgroep om de adviesopdracht aan EBN B.V. te verlengen tot 1 mei 2021. 

Opmerking naar aanleiding van de Kwartiersmakersrapportage 
Door vertraging in de oprichting van BBT als de wens van Curoil en het OLB om eerst afspraken met 

het Rijk vast te stellen, hebben verschillende onderdelen van de adviesopdracht vertraging 

opgelopen en konden daarom nu nog niet afgerond worden. Deze rapportage moet daarom ook 

worden gezien als een tussenrapportage. Met name de totstandkoming van de benodigde 

overeenkomsten met Curoil als Exploitant en beoogd Beheerder kunnen pas afgerond worden ten 

tijde van het bereiken van de finale investeringsbeslissing. Deze zal pas bereikt worden bij het 

onherroepelijk worden van de benodigde vergunningen. Wel zullen in de tussentijd werkafspraken 

door BBT worden gemaakt wat de rol en verantwoordelijkheid van Curoil is in de voorliggende 

“select” en “define” fases. 

 

 

 





E-mailprocedure lid Van Raan (PvdD)

2021Z04923 

Van:   

Verzonden: woensdag 24 maart 2021 15:12 

Aan: Commissie EZK  

CC:   

Onderwerp: Verzoek organiseren e-mailprocedure Oprichting Bonaire Brandstof Terminals B.V. 

Geachte griffie, 

Het kabinet heeft in de brief met nadere toelichting op antwoorden op vragen over de brief van 9 november 

2020 'Oprichting Bonaire Brandstof Terminals B.V. aangegeven dat het voornemens is vanaf 6 april over te gaan 

tot oprichting van de beleidsdeelneming Bonaire Brandstof Terminals B.V. (35 632, nr. 4). 

Het Kamerlid Lammert van Raan van de Partij voor de Dieren constateert dat er geen aanvullende reactie is 

gekomen op de nog openstaande vragen die hij had ingediend bij het SO van 4 december (het moment waarop 

om inlichtingen kon worden gevraagd) en dat er dus nog steeds openstaande vragen bestaan hieromtrent. 

Ondanks dat hij hier op in is gegaan (met een aantal voorbeelden) bij het AO Staatsdeelnemingen (3 februari), 

ondanks dat de Kamer zich hierover heeft uitgesproken tijdens de PV EZK (9 februari) en terwijl ik tussen 10 en 

12 februari nog e-mailcontact gehad heb met het ministerie van EZK (op verzoek van dit ministerie), voorziet de 

minister de Kamer in deze brief niet van een aanvullende reactie op de openstaande punten. NB Degene die 

vanuit het ministerie van EZK mij op 10 februari een mail stuurde met verzoek om toelichting had twee dagen 

later een andere baan, bleek uit de automatic reply die ik terugkreeg op 12 februari, waardoor ik mijn reactie 

heb doorgestuurd naar een andere ambtenaar wier contactgegevens in de automatic reply stonden. Hierop 

heb ik geen bevestiging of vervolgvragen gekregen. 

Hoewel zij dit niet als hun taak zien, hebben medewerkers van de Tweede Kamerfractie van de PvdD nu zelf 

een inventarisatie gemaakt van de openstaande vragen uit het SO van 4 december. Hieronder vallen onder 

meer de vragen hoe het kabinet zelf en de Bonairiaanse autoriteiten de situatie zo ver hebben laten komen 

door private partijen niet aan hun verantwoordelijkeden te houden, welke beleidsalternatieven er zijn 

overwogen, of de Kamer hier stukken over kan ontvangen en de vraag hoe de miljoeneninvestering in fossiele 

brandstofterminals voor de lange termijn binnen de energietransitie en klimaatdoelstellingen van het kabinet 

passen. De inventarisatie van de nog openstaande vragen heb ik als bijlage toegevoegd.  

Omdat er geen aanvullingen zijn gekomen op de inlichtingen, terwijl de Kamer zich tijdens de 

procedurevergadering van de commissie EZK op 9 februari erover had uitgesproken die af te willen wachten, 

kan de Kamer zich niet als geïnformeerd beschouwen, ook al vindt de minister dat dat wel zo is. Het is ook niet 

in te zien waarom de minister dit vindt. Het Kamerlid Van Raan wil nu voorstellen om de minister te verzoeken 

om in elk geval geen onomkeerbare stappen te nemen tot aan de eerstvolgende procedurevergadering. Kunt u 

dit verzoek via een e-mailprocedure aan de commissie voorleggen? 

Vriendelijke groeten, 

 

 

Tweede Kamerfractie Partij voor de Dieren 
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@minezk.nl>
CC: @minezk nl>
Onderwerp: FW: Van Raan wilde BBT tegenhouden

Hi, ik krijg onderstaande bericht door waaruit blijkt dat Van Raan pogingen heeft gedaan om de oprichting
tegen te houden. Kennelijk is het verzoek later ingetrokken. Hoe krijgen wij dergelijke berichten door als
ambtelijk EZK? Heb jij hier iets over gehoord Anne?

Groet

minezk nl

-----Oorspronkelijk bericht-----
Van: @minezk nl>
Verzonden: vrijdag 26 maart 2021 15:36
Aan: @minezk.nl>; 

@minezk.nl>
Onderwerp: Van Raan wilde BBT tegenhouden

Ter info.
Groet 
https://antilliaansdagblad.com/bonaire/23356-van-raan-wilde-bbt-tegenhouden

Verstuurd vanaf mijn iPhone
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From:
To:
Cc:
Subject: FW: DOMUS-21031715-v22-Oprichting_Bonaire_Brandstof_Terminals_B_V_
Date: dinsdag 30 maart 2021 14:51:40
Attachments: DOMUS-21031715-v22-Oprichting Bonaire Brandstof Terminals B V .docx

Ha ,

Na ontvangst van jouw mail heb ik even met  over haar wijzigingen en opmerkingen
gebeld. Formeel juridisch kan op 6 april a.s. worden opgericht, maar politiek gezien kan dit
anders liggen. Van  begreep ik dat vandaag duidelijk wordt of op 6 april a.s. kan wordt
opgericht. Zodra ik hierover van haar heb vernomen, zal ik conform dat bericht de nota (incl. de
passage over de voorhang) aanpassen. Kijk jij zelf nog even naar de verwijzing naar de brief
van vorige week?

Groet  
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partijen zou u financieringen onwenselijk vinden? Zo niet, waarom niet? 
 

9. Hoe voorkomt u dat partijen door middel van financiering ongewenste invloed op het 
havenbeleid kopen? 
 

10. Kunt garanderen dat de personen die sturend/leidend zijn bij de te maken keuzes voor al dan 
niet een nieuwe vrachthaven géén persoonlijk gewin hebben bij deze keuzes? Zo ja, heeft u 
dit onderzocht? Zo nee, vindt u dit een acceptabele situatie? 
 

11. Bent u van mening dat het havenbedrijf tot de vitale infrastructuur behoort? Waarom vindt u 
privatisering wenselijk, terwijl Bonaire voor de vracht volledig afhankelijk is van het 
havenbedrijf dat door privatisering in handen van derden komt? Hoe voorkomt u 
monopolievorming? 
 

12. Kunt u garanderen dat een nieuwe haven producten goedkoper zal maken? Waarop baseert u 
dat? 
 

13. Klopt het dat een nieuwe vrachthaven nauwelijks prijsvoordeel voor de consumenten op 
Bonaire gaat bewerkstelligen (Ecorys rapport. d.d. 13-7-2017)? Zo ja, kan dit geld dan niet 
beter aan meer urgente problemen op Bonaire besteed worden, zoals duurzame energie? Zo 
nee, klopt dit rapport dan niet? [3] 
 

14. Klopt het dat aan de grondslag van de wens om een nieuwe haven te bouwen het faciliteren 
van extra cruisetoerisme staat? Kunt u de stukken overleggen? 
 

15. Klopt het dat zowel Bonaire als het kabinet ernaar streven om het aantal cruisetoeristen in te 
dammen en dat dit beleid schijnbaar tegenstrijdig is aan de grondslag om een nieuwe haven 
te bouwen? Zo nee, hoe verklaart u het dat de gouverneur van Bonaire dit wél in Trouw 
verkondigde? [4] Zo ja, hoe gaat u voorkomen dat een nieuwe haven niet gaat leiden tot meer 
cruisetoeristen? 
 

16. Bent u van mening dat het predicaat “Bonaire blue destination” misleidend is met de plannen 
voor de olie-inlaat pier in een beschermd natuurgebied bij Karpata, de mogelijke 
koraalvernietiging bij de vrachthaven bij Hato, de dreiging van nog meer cruiseschepen en 
bijvoorbeeld het niet of amper beperken van sedimentinstroming in zee? Zo nee, waarom 
niet? 
 

17. Kunt u bevestigen dat ecotoerisme op Bonaire niet samengaat met een sterke toeristische 
groei, omdat meer toerisme meestal hand in hand gaat met meer vervuiling en minder ruimte 
voor natuur? Zo nee, waarom niet? Bent u bereid de negatieve impact van toerisme te 
onderzoeken vóórdat u plannen voor een nieuwe haven doorgang laat vinden? 
 

18. Klopt het dat veruit het meeste afval op Bonaire nog steeds wordt gestort? Kan de 
afvalverwerking op Bonaire nog meer goederen aan? Hoe past een nieuwe vrachthaven, die 
een grotere toestroom van goederen naar het eiland mogelijk gaat maken, binnen het streven 





niet? 
JZoals in mijn Kamerbrief (nr PM/ van 9 nov) aangegeven wordt vanwege de 
ontoereikendheid van de huidige opslagvoorzieningen de brandstoflevering voor de 
elektriciteitscentrale op dit moment via dieselleveringen in de vorm van een noodmaatregel 
geborgd.a , deze tijdelijke huidige oplossing betreft een noodoplossing. Zonder deze 
noodoplossing is er geen elektriciteit- en drinkwaterproductie mogelijk. Er is dus sprake van 
een noodsituatie. Zie verder mijn antwoord over de tijdelijke pier bij vraag 19. 
 

26. Beaamt u dat de huidige (tijdelijke) oplossing tenminste 20 jaar mee kan gaan voor dezelfde 
kosten als de bouw van een tijdelijke laad- en losfaciliteit? Zo nee, waarom niet en kunt u uw 
berekening met de Kamer delen?   Waar gaat dit over? Kunnen jullie dit plaatsen  en 

 
 

27. Klopt het dat er momenteel gebruik wordt gemaakt van een duurdere brandstof met hoger 
rendement? Is het (mogelijk versneld) uitrollen van de pier gerelateerd aan het feit dat de 
huidige brandstof meer kost? Zo nee, waarom niet? 
Ja, er wordt op dit moment gebruik gemaakt van een duurdere brandstof omdat... Met 
ingebruikname van de bestaande pier kan gebruik gemaakt worden van een goedkopere 
brandstof omdat... zie verder mijn antwoord bij vraag 19. 
 

28. Maakt de bouw van de pier onderdeel uit van de vitale infrastructuur die volgens het kabinet 
in handen moet komen van de 100% beleidsdeelneming Bonaire Brandstof Terminals B.V., 
die het kabinet wil oprichten? Zo ja, kunt u bevestigen dat de bouw van de pier nog niet kan 
beginnen, aangezien de Tweede Kamer zich erover heeft uitgesproken dat zij nog niet 
voldoende is geïnformeerd over de voorgenomen oprichting van de 100% beleidsdeelneming 
Bonaire Brandstof Terminals B.V.? 
Er kan nog geen start worden gemaakt met de bouw van de opslagfaciliteiten inclusief een 
pier, eerst dienen alle milieu- en omgevingsonderzoeken en inspraakprocedures zijn 
doorlopen. Zie verder mijn antwoord bij vraag 19. 
 

29. Kunt u bevestigen dat de laatste dagen van Bopec geteld zijn [5]? Wat is de kans dat Bopec 
failliet gaat? Kunt u op de dag dat u de beantwoording van de vragen aangaande de brandstof 
opslagterminal naar de Kamer stuurt, het antwoord op deze vraag updaten? 
 

30. Wordt bij een faillissement van Bopec de pachtovereenkomst van het perceel beëindigd? Zo 
nee, waarom niet? 
 

31. Kunt u bevestigen dat de veiligheids- en milieurisico’s van de op- en overslagfaciliteiten van 
Bopec zo groot zijn dat de Inspectie Leefomgeving en Transport (ILT) heeft moeten 
ingrijpen om onder andere lekkage van de tanks te voorkomen?  
 

32. Waarom mag Bopec blijven voortbestaan op Bonaire, terwijl de faciliteiten ver beneden de 
geldende standaarden zijn? 
 

33. Kunt u garanderen dat de bodem op het Bopec-terrein niet gesaneerd hoeft te worden? Zo 
nee, wie draait er voor deze mogelijke kosten op bij een faillissement van Bopec? Zo ja, heeft 

10.2.e
10.2.e





  
 
[1] Volkskracht, 4 februari 2021, Verzet tegen nieuwe vrachthaven Bonaire, aanleg zou 
‘ecocide’ zijn (Verzet tegen nieuwe vrachthaven Bonaire, aanleg zou ‘ecocide’ zijn | De 
Volkskrant); 
 Eenvandaag, 17 februari 2021, Bescherm koraal bij Bonaire n gevaar door plan nieuwe haven 
waar Nederland aan meebetaalt, natuurorganisaties slaan alarm 
(https://eenvandaag.avrotros nl/item/beschermd-koraal-bij-bonaire-in-gevaar-door-plan-nieuwe-
haven-waar-nederland-aan-meebetaalt-natuurorganisaties-slaan-alarm/) 
 
[2] Rapport blz. 45 - Handhaving Natuur- En Milieuwetgeving In Caribisch Nederland - 
https://www raadrechtshandhaving.com/nl_NL/handhaving-natuur-en-milieuwetgeving-
caribisch-nederland-onder-de-maat/ 
 
[3] Website Ecorys, Onderzoek naar de prijzen van levensmiddelen op Caribisch Nederland 
( https://www.ecorys.com/nl/nederland/our-work/onderzoek-naar-de-prijzen-van-
levensmiddelen-op-caribisch-nederland) 
 
[4] Trouw, 14 februari 2021, Edison Rijna, gezaghebber van Bonaire: ‘We zijn ons eiland aan 
het prostitueren’ (https://www.trouw nl/nieuws/edison-rijna-gezaghebber-van-bonaire-we-zijn-
ons-eiland-aan-het-prostitueren~b9be08de/) 
 
[5] Antilliaanse Dagblad, Dagen Bopec lijken geteld, 7 januari 
2020 (https://antilliaansdagblad.com/bonaire/20732-dagen-bopec-lijken-geteld) 
 
[6] Biodiversity Summit video message PM Mark Rutte - YouTube 
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partijen zou u financieringen onwenselijk vinden? Zo niet, waarom niet? 
 

9. Hoe voorkomt u dat partijen door middel van financiering ongewenste invloed op het 
havenbeleid kopen? 
 

10. Kunt garanderen dat de personen die sturend/leidend zijn bij de te maken keuzes voor al dan 
niet een nieuwe vrachthaven géén persoonlijk gewin hebben bij deze keuzes? Zo ja, heeft u 
dit onderzocht? Zo nee, vindt u dit een acceptabele situatie? 
 

11. Bent u van mening dat het havenbedrijf tot de vitale infrastructuur behoort? Waarom vindt u 
privatisering wenselijk, terwijl Bonaire voor de vracht volledig afhankelijk is van het 
havenbedrijf dat door privatisering in handen van derden komt? Hoe voorkomt u 
monopolievorming? 
 

12. Kunt u garanderen dat een nieuwe haven producten goedkoper zal maken? Waarop baseert u 
dat? 
 

13. Klopt het dat een nieuwe vrachthaven nauwelijks prijsvoordeel voor de consumenten op 
Bonaire gaat bewerkstelligen (Ecorys rapport. d.d. 13-7-2017)? Zo ja, kan dit geld dan niet 
beter aan meer urgente problemen op Bonaire besteed worden, zoals duurzame energie? Zo 
nee, klopt dit rapport dan niet? [3] 
 

14. Klopt het dat aan de grondslag van de wens om een nieuwe haven te bouwen het faciliteren 
van extra cruisetoerisme staat? Kunt u de stukken overleggen? 
 

15. Klopt het dat zowel Bonaire als het kabinet ernaar streven om het aantal cruisetoeristen in te 
dammen en dat dit beleid schijnbaar tegenstrijdig is aan de grondslag om een nieuwe haven 
te bouwen? Zo nee, hoe verklaart u het dat de gouverneur van Bonaire dit wél in Trouw 
verkondigde? [4] Zo ja, hoe gaat u voorkomen dat een nieuwe haven niet gaat leiden tot meer 
cruisetoeristen? 
 

16. Bent u van mening dat het predicaat “Bonaire blue destination” misleidend is met de plannen 
voor de olie-inlaat pier in een beschermd natuurgebied bij Karpata, de mogelijke 
koraalvernietiging bij de vrachthaven bij Hato, de dreiging van nog meer cruiseschepen en 
bijvoorbeeld het niet of amper beperken van sedimentinstroming in zee? Zo nee, waarom 
niet? 
 

17. Kunt u bevestigen dat ecotoerisme op Bonaire niet samengaat met een sterke toeristische 
groei, omdat meer toerisme meestal hand in hand gaat met meer vervuiling en minder ruimte 
voor natuur? Zo nee, waarom niet? Bent u bereid de negatieve impact van toerisme te 
onderzoeken vóórdat u plannen voor een nieuwe haven doorgang laat vinden? 
 

18. Klopt het dat veruit het meeste afval op Bonaire nog steeds wordt gestort? Kan de 
afvalverwerking op Bonaire nog meer goederen aan? Hoe past een nieuwe vrachthaven, die 
een grotere toestroom van goederen naar het eiland mogelijk gaat maken, binnen het streven 









over verdere verduurzaming van de elektriciteitsproductie op Bonaire. 
 

40. Bent u bereid om bescherming van het koraal de hoogste prioriteit te geven, ook gezien de 
boodschap van minister-president Rutte tijdens de Biodiversity Summit van vorig jaar, 
waarin hij stelt dat Nederland investeert in de bescherming van het koraal? [6] 
 

  
 
[1] Volkskracht, 4 februari 2021, Verzet tegen nieuwe vrachthaven Bonaire, aanleg zou 
‘ecocide’ zijn (Verzet tegen nieuwe vrachthaven Bonaire, aanleg zou ‘ecocide’ zijn | De 
Volkskrant); 
 Eenvandaag, 17 februari 2021, Bescherm koraal bij Bonaire n gevaar door plan nieuwe haven 
waar Nederland aan meebetaalt, natuurorganisaties slaan alarm 
(https://eenvandaag.avrotros nl/item/beschermd-koraal-bij-bonaire-in-gevaar-door-plan-nieuwe-
haven-waar-nederland-aan-meebetaalt-natuurorganisaties-slaan-alarm/) 
 
[2] Rapport blz. 45 - Handhaving Natuur- En Milieuwetgeving In Caribisch Nederland - 
https://www raadrechtshandhaving.com/nl_NL/handhaving-natuur-en-milieuwetgeving-
caribisch-nederland-onder-de-maat/ 
 
[3] Website Ecorys, Onderzoek naar de prijzen van levensmiddelen op Caribisch Nederland 
( https://www.ecorys.com/nl/nederland/our-work/onderzoek-naar-de-prijzen-van-
levensmiddelen-op-caribisch-nederland) 
 
[4] Trouw, 14 februari 2021, Edison Rijna, gezaghebber van Bonaire: ‘We zijn ons eiland aan 
het prostitueren’ (https://www.trouw nl/nieuws/edison-rijna-gezaghebber-van-bonaire-we-zijn-
ons-eiland-aan-het-prostitueren~b9be08de/) 
 
[5] Antilliaanse Dagblad, Dagen Bopec lijken geteld, 7 januari 
2020 (https://antilliaansdagblad.com/bonaire/20732-dagen-bopec-lijken-geteld) 
 
[6] Biodiversity Summit video message PM Mark Rutte - YouTube 
 





  
 

 

              
           
    

               
       

            
         
        

              
        

           
             

            
          

           

              
               
 
            

            
          

          
            

           
           
        

              
          
           

              
            

    

            
              

              
           
            

        

 

   





  
 

            
           

          
           

       
              

        
          

           
          

 
          

              
       

           
         

          
             

           
       

             
            

             
            

      
                

 

            
            

     
           

           
         

         
         

            
            

           
             

          
         

            
            

           
         

          

  

   



  
 

             
            

            
              

  

              
   
             
           

           
          

              
              
             

              
             

        
             

           
        

             
        

          
         
       

               
         

             
           

          
         

           
           

            
               

 

             
              

             
         

       
           

 

            

  

   



  
 

            
         

            
           

           
         

         
     

        

       
              

          
           

           
          

              
             

            
           
           
   

      
            

            
           

         
          

               
         

             
               

  

              
          

          
         

         
            

              
              

            
              
             

              
   

  

   



From:
To:
Subject: Deze vraag weet ik niet
Date: vrijdag 16 april 2021 12:38:09

Heeft de minister de optie verkend om zo snel mogelijk Bonaire van de fossiele
brandstoffen af te halen en duurzaam te maken?

73.
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het gaat om een onderwerp waarin Curoil en BBT er niet uitkomen. Ik vraag mij ook af of Curoil
bereid is dit te accepteren, aangezien de Staat juist aandeelhouder is van BBT. Ik zou geneigd
zijn zo’n veto rol eerder neer te leggen bij een onafhankelijke partij. Zou je niet aan een
accountant(skantoor), notaris(kantoor) o.i.d. kunnen denken of een andersoortig comité van
wijze mannen/vrouwen?
 
Groet 

.............................................................................................
Directie Wetgeving en Juridische zaken
Ministerie van Economische Zaken en Klimaat (EZK)
Ministerie van Landbouw, Natuur en Voedselkwaliteit (LNV)
Bezuidenhoutseweg 73 | 2594 AC | DEN HAAG 
Postbus 20401 | 2500 EK DEN HAAG 
........................................................................ 

@minezk.nl

 
 

Van: @bbtbonaire.com> 
Verzonden: dinsdag 6 juli 2021 09:21
Aan: @minezk.nl>
Onderwerp: RE: Curoil-BBT
 
Hi 
 

 Alles ok hier, en inderdaad is de combinatie Porthos/ BBT wel lastig zo nu en dan.
 
We hebben geen vennootschappelijke structuur met Curoil, dus een RvC is niet mogelijk.
Daarom zoeken we een ander gremium. EZK als aandeelhouder kan niet vanwege de scheiding
der rollen, vandaar dat ik uitkwam op beleid. Juist vanwege de rolverdeling. Uiteindelijk moeten
Curoil en BBT eruit komen dóór het beleid en de doelstelling (veilige opslag van brandstof) toch?
Misschien zou anders ILT een rol kunnen spelen in zo’n (hopelijk uitzonderlijk) geval? Ik zal 
ook vragen naar zijn ideeen.
 
Groet

 

From: @minezk.nl> 
Sent: dinsdag 6 juli 2021 08:57
To: @bbtbonaire.com>
Subject: RE: Curoil-BBT
 
Ha 

 Drukke tijden denk ik met Porthos en BBT naast elkaar.

In vennootschapsrechtelijke structuur zou je dan bijvoorbeeld naar een RvC gaan, maar daar
heb je hier niet veel aan. Ik weet niet helemaal wat je bedoelt met “EZK-beleid”. Bedoel je dat
een beleidsdirectie van EZK dan het veto zou moeten uitspreken? Indachtig de rolverdeling lijkt
mij dat geen goed idee. De Staat komt dan wel erg dicht op de uitvoering te zitten.

Groet 
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Van: @bbtbonaire.com> 
Verzonden: maandag 5 juli 2021 15:41
Aan: @minezk.nl>
Onderwerp: Curoil-BBT
 
Hi 
 

 
Mag ik even jouw brein pikken’? 
 
In het kader van de Samenwerkingsovereenkomst met Curoil bekijken we de corporate structure.
We willen uitgaan van een 50%/50% samenwerking om zo ook commitment van Curoil te
houden in het project. Voor wat betreft het staken ven de stemmen hebben we een body nodig
die veto‘en kan. Ik dacht aan ‘EZK Beleid’. Wat vind je daarvan? Kan dit? Moet daarbij nog een
specifieke procedure vermeld worden? zo ja, hoe luidt die?
 
Om je wat meer achtergrond te geven, het gaat om de volgende bepaling:
 
1.                  ORGANISTION STRUCTURE

1.1            Within the framework of the development of the Facilities and the realisation of the Project,
the Parties shall form a Project Board and a Project Management Team, which will discuss
(among other things) the topics to be approved by BBT under this Agreement. [TBD: if
50/50, how to deal with the situation of a tie of votes]

1.2           The Project Board is responsible for taking decisions on strategy and realisation to achieve
the Project in a timely and cost-efficient manner. The Project Management Team shall
perform the day-to-day management and tasks required for the realisation of the strategy
and the Project as set by the Project Board.

1.3               The Project Board will include:

-          on behalf of BBT: [***];

-          on behalf of Curoil: [***]. 

Each Party may, by means of a communication to this effect, replace its representatives on
the Project Board.

1.4           The Project Board shall meet at least once every six (6) weeks and as often as a Party or the
Project Board considers appropriate. The Project Board shall be convened with at least one
(1) week's notice (not including the day of the convening notice and the day of the meeting).
Decisions on the Project shall always be oriented on the safeguarding of the security and
safety of supply and the timely and cost-efficient realisation of the Project.

1.5                The Project Management Team will include:

-          on behalf of BBT: [***];

-          on behalf of Curoil: [***].

Each Party may, by means of a communication to this effect, replace its representatives in the
Project Management Team.

1.6           The Project Management Team shall meet at least once (1) a month and as often as the

10.2.e
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Project Board or a Party deems appropriate. The Project Management Team must be
convened with at least one (1) week's notice (not counting the day of the convening notice and
the day of the meeting).

1.7           A secretary shall be appointed amongst the members to take care of minutes of the meetings
of the Project Board and Project Management Team. Minutes shall be adopted at the next
meeting. BBT will provide a copy of the minutes to Curoil.

 
 
 
 
 

BBT B.V. Lange Voorhout 29 2514 EB Den Haag. Registered office: Den Haag 82637490. This e-mail and any attachments are
strictly confidential and may be legally privileged. If you are not the intended recipient, please inform the sender

@bbtbonaire.com immediately, and do not copy or retain this e-mail, use its contents or disclose
them to any unauthorized third party without consent. BBT B.V. does not guarantee that the information sent with this e-
mail is correct and does not accept any liability for damages of any kind related to the risks inherent in the electronic
transmission of messages.

Dit bericht kan informatie bevatten die niet voor u is bestemd. Indien u
niet de geadresseerde bent of dit bericht abusievelijk aan u is gezonden,
wordt u verzocht dat aan de afzender te melden en het bericht te
verwijderen.
De Staat aanvaardt geen aansprakelijkheid voor schade, van welke aard
ook, die verband houdt met risico's verbonden aan het elektronisch
verzenden van berichten.

This message may contain information that is not intended for you. If you
are not the addressee or if this message was sent to you by mistake, you
are requested to inform the sender and delete the message.
The State accepts no liability for damage of any kind resulting from the
risks inherent in the electronic transmission of messages.
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From:
To:
Cc:
Subject: RE: Businesscase BBT
Date: woensdag 14 juli 2021 13:57:39

Ha ,

Dank je, het blijft een interessante casus.

Mvrgr.

Van: @bbtbonaire.com> 
Verzonden: woensdag 14 juli 2021 13:37
Aan: @minezk.nl>
CC: @minezk.nl>
Onderwerp: RE: Businesscase BBT

Ha 
We wachten met doorrekening van de belastingen totdat ook andere zaken duidelijker zijn. Dan
laat ik KPMG alles in één keer opnieuw doorrekenen.
Met name rond Karpata is nog veel onzeker, mede ook ivm de duurzaamheidsambitie die er is
bijgekomen. Zo heeft ContourGlobal veel mogelijkheden om de energiecentrale op te gaan laten
draaien en hebben ze nog geen keuze gemaakt: stookolie, diesel, LNG en hybride vormen samen
met zon en wind.  Dat maakt veel uit voor de behoefte aan tankopslag en de plaats van
aanlanding en wijze van transport. Voor de airport kant ligt de behoefte wat duidelijker, maar
lopen bijvoorbeeld nog gesprekken met de KLM over de verwachte vluchten in de toekomst en
de behoefte aan kerosine. Dat bepaalt het aantal en de grootte van de tanks. Ook het
prijsmechanisme dat we met Curoil gaan hanteren is onderwerp van gesprek. Dat komt tot uiting
in en samenwerkingsovereenkomst met hen, volgend op de LOI. Wij willen toe naar een cost-
plus mechanisme waarbij zowel BBT als Curoil in staat zijn een redelijk rendement te kunnen
maken op de investering / kosten. Dat moet verder worden ontwikkeld. Dus er is nog heel veel
dat eerst duidelijker moet worden om opnieuw aan de businesscase te kunnen gaan rekenen.
Groeten, 

From: @minezk.nl> 
Sent: Wednesday, 14 July 2021 08:17
To: @bbtbonaire.com>
Cc: @minezk.nl>
Subject: Businesscase BBT

Ha 

Wij vroegen ons af hoe het staat met de doorrekening van de belastingen en opmerkingen van
Curoil in de businesscase.

We zijn benieuwd waar het op uitkomt.

Verneem graag.

Met vriendelijke groet,

76.
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Dit bericht kan informatie bevatten die niet voor u is bestemd. Indien u
niet de geadresseerde bent of dit bericht abusievelijk aan u is gezonden,
wordt u verzocht dat aan de afzender te melden en het bericht te
verwijderen.
De Staat aanvaardt geen aansprakelijkheid voor schade, van welke aard
ook, die verband houdt met risico's verbonden aan het elektronisch
verzenden van berichten.

This message may contain information that is not intended for you. If you
are not the addressee or if this message was sent to you by mistake, you
are requested to inform the sender and delete the message.
The State accepts no liability for damage of any kind resulting from the
risks inherent in the electronic transmission of messages.
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